

**April 5, 1946**

**Message from Bagirov and Maslennikov on April 4  
meeting with Pischevari**

**Citation:**

"Message from Bagirov and Maslennikov on April 4 meeting with Pischevari", April 5, 1946, Wilson Center Digital Archive, GAPPOD, f.1, op.89, d.112. Obtained for CWIHP by Jamil Hasanli and translated for CWIHP by Gary Goldberg.  
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/120476>

**Summary:**

Pischevari, the Chairman of the Democratic Party of Azerbaijan, lists conditions for opening talks with the Iranian government in Tehran on the status of Iranian Azerbaijan.

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan

Translation - English

Ф.1, оп. 89, л. 112

180 с. 355.

15-50

50

53

Молотов. Пр

Товарищу СТАЛИНУ

Товарищу МОЛОТОВУ

В соответствии с указаниями, полученными от тов. Молотова 2 апреля по телефону, нами было поручено т.т. Ибрагимову, Атакишиеву и Гасанову договориться с ПИШЕВАРИ и подготовить его к возможной встрече и переговорам с представителями Тегеранского правительства.

Сообщаем содержание беседы ПИШЕВАРИ с нашими людьми, имевшее место 4 апреля в Тавризе:

ПИШЕВАРИ согласен вести переговоры с Тегераном на следующих условиях:

1. Переговоры вести в Тавризе или, в крайнем случае, в Мшане, чтобы чувствовать поддержку народа и иметь возможность для получения быстрой консультации от нас.
2. Переговоры должны вести ПИШЕВАРИ, ПАЦЕГАН и ШАВУСТАРИ.
3. ПИШЕВАРИ считает окончательным пределом в переговорах:
  - а) признание автономии Азербайджана в форме энкламена;
  - б) иметь свои войска и свой командный состав, но с подчинением, как и все иранские войска, генеральному штабу. В необходимых случаях войска Азербайджана будут защищать Иран от внешних врагов;
  - в) оставить за Азербайджаном право обеспечения внутреннего порядка своей полицией без присылки из Тегерана контрар-

мерии и прочих кадровых сил;

г) делопроизводство в Азербайджане вести на азербайджанском языке, а переписку с Тегераном на фарсидском языке;

д) обучение в школах до третьего класса вести на азербайджанском языке, а с третьего класса ввести дополнительно и фарсидский язык;

е) государственные земли оставить за крестьянами, а распределение среди крестьян земли оплатить за счет государства с последующей постепенной уплатой крестьянами стоимости этих земель государству;

ж) признание Тегераном законными все проведенные до сих пор национальным правительством мероприятия и не возбуждать уголовного преследования по иранским законам в отношении демократов, как например: за расходование государственных средств, конфискацию имущества, осуждение лиц, выдворение из Азербайджана, казнь и проч.;

з) увеличить количество депутатов от Азербайджана в иранский мейдлис в соответствии с количеством населения Азербайджана;

и) не разрешать возвращения обратно в Азербайджан лицам, выдворенным, как противникам демократического движения.

ПШЕВАРИ вновь заявляет, что все намерения КАВАМА направлены на ликвидацию демократического движения и в целом всего до сих пор завоеванного азербайджанским народом.

В заключение он заявил, что будет выполнять все наши указания, саботировать их не будет, но не скрывает, что в данном случае он будет исполнителем указаний, а в душе он с

этим не согласен.

Наши товарищи сообщают, что в процессе беседы ПИШЕВАРИ нервничал, говорил все время о предательской роли КАВАМА, ставил вопрос о вывозе в Советский Союз активистов национального правительства.

На нашу просьбу, переданную через наших товарищей, написать свои пожелания и предложения в письменном виде, ПИШЕВАРИ, сославшись на усталость и нервное состояние, просил ограничиться передачей содержания состоявшейся беседы.

Сегодня, 5 апреля наши люди вторично должны встретиться с ПИШЕВАРИ, а также НАБУСТАРИ и ПАНЕГАНОМ.

X Нам стало известно, что 4 апреля из Тегерана прибыл в Тавриз КОМБАХИ, вызванный, как он заявил нашим людям, ПИШЕВАРИ для переговоров.

КОМБАХИ - член ЦК иранской народной партии и заведующий организационным отделом ЦК, депутат последнего меджлиса. В начале создания демократической партии иранского Азербайджана, будучи вызванным мною, Багировым, в Баку, отрицательно отнесся к автономистскому движению в Азербайджане и созданию демократической партии. Исходя из этих его настроений, он нами не был привлечен к демократическому движению иранского Азербайджана. Происхождение его - мать его из династии Каджар, т.е. азербайджанка, отец его фарс. Военное и общеполитическое образование он получил в Москве. Вызов его без нашего ведома со стороны ПИШЕВАРИ для нас совершенно не понятен.

В свете изложенного нами даны следующие указания т.т. Ибрагимову, Атакишиеву, Гасанову и Глинскому:

56 4.-

"Учитывая нехорошее настроение ПИШЕВАРИ и его нервозность, не давить на него и не настаивать, чтобы он обязательно написал о своих предложениях.

Всем Вам надо принять меры к постепенной подготовке настроения прежде всего у ПИШЕВАРИ и всех остальных руководителей, убеждая их в необходимости и правильности в данный момент идти на максимальные уступки в возможных предстоящих переговорах с Тегеранским правительством.

Непонятным и странным кажется визов ПИШЕВАРИ без нашего ведома КОМБАХНА, к которому, по его же заявлению, он всегда относился отрицательно. Во что бы то ни стало выясните в отдельности как у ПИШЕВАРИ, так и у КОМБАХНА, причину приезда последнего в Тавриз и содержание их беседы с ПИШЕВАРИ и другими руководителями национального правительства.

В самой вежливой, дружеской и спокойной форме убедите ПИШЕВАРИ и его товарищей, и отдельно КОМБАХНА, что:

1. какие бы то ни было мероприятия с их стороны, не согласованные с нами, могут привести к совершенно нежелательным и отрицательным последствиям;

2. без учета создавшейся международной обстановки их выступление в какой бы то ни было форме равносильно авантюре и заранее обречено на провал.

Сегодня же ночью, не позднее 24 часов, через Глинского сообщите подробно обо всем, что там делается, а также Ваше мнение, предварительно заручившись согласием у ПИШЕВАРИ и КОМБАХНА на их совместную встречу с нами в советской Джульфе 6-го ночью или, в крайнем случае, 7-го вечером".

И. Д. БАГИРОВ

"5" апреля 1946 г.

И. И. МАСЛЕННИКОВ

17-19.

To Cde. Stalin

To Cde. Molotov

In accordance with orders received via telephone from Cde. Molotov on 2 April we entrusted Cdes. Ibragimov, Atakishiyev, and Gasanov with coming to an agreement with Pischevari and preparing him for a possible meeting and talks with representatives of the Tehran government.

We report the content of a conversation that Pischevari had with our people on 4 April in Tabriz:

Pischevari agreed to hold talks with Tehran on the following conditions:

1. The talks are to be held in Tabriz or, in case of emergency, in Mianeh, in order to feel the support of the people and have a chance to consult with them quickly.

2. Pischevari, Padegan, and Shabustari should conduct the talks.

3. Pischevari considers the final end of the talks to be:

a) recognition of the autonomy of Azerbaijan in the form of an enjumen [assembly];

b) to have their own troops and their own command staff, but with subordination, as with all Iranian troops, to the General Staff. In case of need the troops of Azerbaijan will defend Iran from foreign enemies;

c) Azerbaijan is to retain the right to provide for internal order with its own police without gendarmerie and other personnel being sent from Tehran;

d) official communications in Azerbaijan are to be conducted in the Azerbaijani language, but correspondence with Tehran in Persian;

e) study in schools is to be conducted in the Azerbaijani language until the 3rd grade; after the 3rd grade Persian will be introduced in addition;

f) state land is to be left for the peasants, but distribution of land among the peasants is to be paid at state expense with subsequent gradual payment by the peasants of the value of these lands to the state;

g) recognition by Tehran as legal measures heretofore taken by the national government and no criminal prosecution according to Iranian law is to be initiated regarding the democrats, for example: for expenditure of state resources, confiscation of property, convictions of people, expulsion from Azerbaijan, execution, etc.;

h) increase the number of deputies from Azerbaijan in the Iranian Majlis in proportion to the population of Azerbaijan;

i) not to permit the return to Azerbaijan of people expelled as enemies of the democratic movement.

Pischevari again declares that all of Qavam's intentions are directed at the liquidation

of the democratic movement and everything as a whole gained until now by the Azerbaijani people.

In conclusion, he declares that he will fulfill all our orders and will not sabotage them, but he does not conceal that in this case he is an executor of orders, but he does not agree with them in spirit.

Your comrades report that during the conversation Pischevari was nervous, speaking all the time about the traitorous role of Qavam, and raised the question of withdrawing activists of the national government to the Soviet Union.

In reply to our request send via our comrades to put his wishes and suggestions in written form, Pischevari, referring to his fatigue and nervous condition, asked that he limit himself to the content of this conversation.

Today, 5 April, our people should again meet for a second time with Pischevari, and also Shabustari and Padegan.

It has become known to us that on 4 April Kombakhsh arrived in Tabriz from Tehran, summoned to the talks by Pischevari, as he declared to our people.

Kombakhsh is a member of the CC of the Iranian People's Party and head of the organizational department of the CC, [and] a deputy of the last Majlis. At the beginning of the creation of the Democratic Party of Iranian Azerbaijan, being summoned to Baku by me, Bagirov, he had a negative attitude to the autonomy movement in Azerbaijan and the creation of the Democratic Party. Proceeding from these opinions of his, we did not bring him into the democratic movement of Iranian Azerbaijan. His origin - his mother is from the Kajar dynasty - that is, Azerbaijani - and his father is Persian [fars]. He received a military and general political education in Moscow. We do not at all understand his summons by Pischevari without our knowledge.

In light of what has been said, we have given the following instructions to Cdes. Ibragimov, Atakishiyev, Gasanov, and Glinskiy:

"Considering the poor mood of Pischevari and his nervousness, do not pressure him and do not insist that he write down his suggestions without fail.

You all need to take measures for a gradual preparation of mood, chiefly of Pischevari, and all the remaining leaders and convince them of the need and correctness at this moment of making maximum concessions in possible upcoming talks with the Tehran government.

Pischevari's summons of Kombakhsh without our knowledge is not understandable and strange; he has always had a negative attitude toward Kombakhsh by his own admission. At all costs find out from Pischevari and Kombakhsh the reason for the latter's arrival in Tabriz and the content of their conversation with Pischevari and other leaders of the national government.

In the most courteous, friendly, and quiet manner convince Pischevari and his comrades, and Kombakhsh separately, that:

1. any measures on their part that are not coordinated with us could lead to the most undesirable and negative consequences;

2. without considering the current international situation any speeches by them in any form are tantamount to adventurism and condemned to failure beforehand.

Tonight, no later than midnight, report via Glinskiy in detail about everything that is being done and also your opinion, having secured the support of Pischevari and Kombakhsh in advance for their joint meeting with us in Soviet Jul'fa on the night of the 6th, or in an emergency, on the evening of the 7th."

M. D. Bagirov  
[signature]

I. I. Maslennikov  
[signature]

5 April 1946